
Na področju naravne in
kulturne dediščine še
precej nalog

Občina Ljubljana Vič-Rudnik ima zelo bogato na-
ravno in kultumo dedišfino, kar pomeni, da je v zvezi s
tem k vrsta odprtih vprašanj predvsem v smislu njene-
ga varovanja, razglašanja in vzdrževanja. Člani izvršne-
ga sveta so domala eno samo sejo v juniju posvetili prav
tem vprašanjem. Skupaj s predstavniki ljubljanskega
Raziskovalnega zavoda za varovanje naravne in kultur-
ne dediščine so se po ogledu turjaškega gradu in obeh
cerkva na Visokem in v Zagončah, pogovorili tudi o tej
problematiki.

Pred seboj so imeli skrbno pripravljeno gradivo o
stanju in aktivnostih na področju nepremične naravne
in kulturae dediščine, ki je predvsem opozaijala na
nepopolnost te dediščične (kar je velika ovira pri plani-
ranju) na nedodelane kriterije njenega vrednotenja, na
vse bolj pereče pojave ogrožanja pa tudi izvajanja
zastavljenlh nalog, tako prenove, restavracije. revitali-
zacije ter vzdrževanja naravnih in kulturnih znamenito-
sti. Sicer pa je bilo gradivo opremljeno z vrsto ugotovi-

tev ter zaključkov. Slednje so člani izvrjinega sveta
sprejeli in jih v razpravi še dopolnili. Nedvomno je
treba v prvi vrsli zagotoviti, da se neizpolnjene naloge
iz Ljubljane 2000 na tem področju čimprej - še v tem
letu - izvedejo, saj je zaradi tega v veliki meri onemo-
gočeno planiranje pa tudi razvoj Ljubljanskega barja
naj ne bi v celoti varovali s strogim režimom, saj bi to
izjemno ogrožalo njegovo ekonomsko pa tudi drugač-
no izkoriš£anost. Prav tako se ne bi smelo čakati s
kategorizacijo spomenikov po pomenu (republiški
mestni, obfinski) kot tudi s celostno evidenco naravne
in kulturne dediščine.

Dolotitev primerne in perspektivne namembnosti
gradov in podobnih objektov, ki nimajo usteznega
uporabnika oziroma ustrezne rabe kar velja ie posebej
za turjaški in polhograjski grad, je pomembna naloga
naše in širše družbenopolitične skupnosti. V oba gra-
dova se že izvajajo določena vlaganja. Zato je potreben
uslrezen program tako dolgoro&n kot tudi z vidika
takojšnje turistične izrabe, s tem, da se uredi sedanje
stanje. Slednje, Se posebej velja za grad Turjak, ki je te
sedaj zelo obiskan, vendar obiskovalcem ne nudi
ustrezne ponudbe. Zelo zanimiva je bila tudi pobuda,
da je za ustrezno vzdiževanje meščanske arhitekture
potrebno poleg zagotovitve oprostitve plačila dela pro-
metnega davka za vlaganje v take objekte preko vklju-
čiti ustrezno zadrugo ali organizacijo, kar bi pri imetni-
ku omogočilo veiji interes za gospodarjenje in vzdrže-
vanje takšnega objekta.

Izvrini svet je dal s tem v zvezi tudi pobudo Ljubljan-
ski banki za zgodnejše kreditiranje. In še to. Nujno bo
okrepiti vlogo strokovnih organizacij pri varstveni kul-
turni vzgoji, zato je potrebno zagotoviti v sodelovanju z
W O , ISS, društvi in SIS ustrezno prezentacijo delov
naravne in kulturne dedi&ine.


